
چهره چابهار 1400

مناطق آزاد کشور که درگذشته نه چندان دور بهعنوان دروازهای برای واردات شناخته مشدند، اکنون با مأموریتهای جدیدی از تجارت

به تولید تغییر مسیر دادهاند. براساس سیاستهای جدیدی که برای این مناطق تدوین شده، قرار است که مناطق آزاد کشور نقش

برجستهتری در رونق اقتصاد بازی کنند. عبدالرحیم کردی، مدیرعامل منطقه آزاد چابهار درگفتوگو با «ایران» از جزئیات تغییر

مأموریت مناطق آزاد و نتای آن در سه سال گذشته مگوید و تصویر منطقه آزاد چابهار در سال 1400 را ترسیم مکند.

 

اکنون در آستانه هفته دولت هستیم. در منطقه آزاد چابهار چه اتفاقات در جذب سرمایه و تولید رخ داده است؟

اجازه بفرمایید به جای اینه فقط درباره دولت دوازدهم حرف بزنم، در مورد تحولات مناطق آزاد در دولتهای یازدهم و دوازدهم

توضی بدهم چون به نوع آنچه در دولت دوازدهم اتفاق افتاده مجموعه سیاستذاریها و برنامههای بوده که از ابتدای دولت یازدهم

شروع شده است.

موضوع مناطق آزاد بهصورت عام ی ماجرای همیشه پر چالش و پر حاشیه در تمام ۲۵ سال گذشته بوده است. شاید دلیل اصل این

بوده که ما در دو دهه گذشته هی وقت برنامه مشخص و روشن که مبتن بر ی مأموریت از قبل تعیین شده برای این مناطق باشد،

نداشتیم. اساساً برخلاف همه جای دنیا به جای اینه منطقه آزاد را بهعنوان بستر مناسب برای جذب سرمایهگذاری و با زیرساختهای

مناسب و در قواره و استانداردهای بینالملل داشته باشیم متأسفانه این مسأله در ایران اتفاق نیفتاد. به جای این مهم همیشه از طریق

واردات و دریافت بخش از عوارض گمرک این کار را انجام مدادند از محل عوارض که دریافت مکردند، بودجهای تعریف و

صرف توسعه زیرساختها مشد و بعد از تمیل زیرساختها بهدنبال جذب سرمایهگذار مرفتیم.

بعد از ۲۵ سال ما اکنون شاهد این هستیم که اکثر زیرساختهای اساس و مهم اگرچه در مقایسه با بسیاری از ناحیههای صنعت و

شهرکهای سرزمین اصل یا در مقایسه با آن نسبتاً خوب باشد، اما در مقایسه با مناطق آزاد دیر مناطق دنیا و آنچه که مورد انتظار بوده

متأسفانه خیل قابل دفاع نیست.

در دولت یازدهم مهمترین مسألهای که به آن پرداخته شد یا صورت مسألهای که در مناطق آزاد با آن مواجهه صورت گرفت این بود و

الاتمناطق و دلایل عدم موفقیت و اش در بحث منطقه آزاد بودیم. در ابتدای دولت یازدهم با آسیبشناس رد اساسروی شاهد ی

که در این مسیر وجود داشت نقشه راه کلان ترسیم شد که در آن برای همه مناطق مأموریتهای مشخص تعریف شد و با دو شعار مهم

شفافیت مناطق و برنامهریزی مبتن بر مأموریت مسیر آغاز شد و خوشبختانه این موضوع در دولت دوازدهم با بسترسازی که در دولت

یازدهم صورت گرفت آغاز مناسب برای مناطق آزاد شد.

براین اساس در سالهای اخیر اهداف را که برای مناطق آزاد تعریف شده بود چه در حوزه تولید چه در حوزه صادرات همه را توانستیم

محقق کنیم، اما در چابهار رویرد ما تغییر استراتژی از تجارت به تولید در ابتدای دولت بوده است. درهمین راستا بسترها و

زیرساختهای موردنیاز تولید را چه در حوزه سختافزار و چه در بسترهای نرمافزاری و فضای کسب و کار فرآیندها را کاملا مورد

بازنری قرار دادیم، روندها را کوتاه کردیم، سامانهها و سیستمهای را که هم به شفافیت و هم بهسرعت دادن به کارها کم مکرد،

استقرار دادیم. در حال حاضر در چابهار برای شروع ی کسب و کار همه آنچه مورد نیاز ی سرمایهگذار است از طریق سامانه و

پنجره واحد، قابل رهیری و دنبال کردن است. این بخش عمدهای از دغدغه سرمایهگذاران است که در گذشته درباره نحوه واگذاری



طرحها، زمین و شرایط پروژهها نران بودند و با این اقدامات، این دغدغه برطرف شده است که ی دستاورد بزرگ محسوب مشود.

نتیجه این تغییر رویردها چه بوده است؟

حاصل این شفافیت و اصلاح فرآیندها امروز این است که ما در سه سال گذشته به اندازه ۱۰ سال قبل قرارداد سرمایهگذاری منعقد

کردیم یعن تقریباً بیش از 5 هزار میلیارد تومان در قالب حدود ۴۴۰ تا ۴۵۰ طرح سرمایهگذاری را قرارداد بستهایم. البته این تعداد

منهای دو پروژه مهم فولاد و پتروشیم است. میزان سرمایهگذاری در مجموعه فولاد تقریباً به تنهای در فاز اول حدود ۱۳۰ میلیون

یورو است و مجموعه فولاد و پتروشیم تقریباً ۵ تا ۶ میلیارد دلار سرمایهگذاری مشود. انتظارمان این است که در سال ۱۴۰۰ به

بهرهبرداری برسند و قریب به ۶۰۰میلیون یورو سرمایهگذاری فاز ی آنها است که در حال محقق شدن است.

سرمایهگذاران از چه کشورهای هستند؟

هم سرمایه گذارها داخل هستند. ما در بخش سرمایهگذاری خارج بهدلیل فضای بینالملل ناش از تحریمها خیل موفق نبودیم

اگرچه که در دوره برجام سرمایهگذاریهای خوب از کشور هلند، کره، چین و هند شروع شد و درخواستهای که حت منجر به عقد

قرارداد و تحویل زمین هم شد منته بعد از زیرپا گذاشتن برجام توسط امریا بسیاری از این سرمایهگذاران فعالیتهای خود را متوقف

کردند که انشاءالله با بهبود فضا و تغییر و با این مذاکرات که در حال انجام است بتوانیم شرایط را مهیا کنیم که بتوانند سرمایه

گذاریهای خود را ادامه دهند.

هماکنون فرآیند سرمایهگذاری در منطقه آزاد چابهار چونه است؟

نته مهم در تغییر مسیر از تجارت به تولید زیرساخت و بهبود فضای کسب و کار بود. در بهبود فضای کسب و کار در ارتباط با

فرآیند حداکثر ۴۸ ساعته است، اصلاح را انجام دادیم، ثبت شرکت در چابهار امروز ی خوب سیستمها و فرآیندها اقدامات خیل

که در نحوه قراردادها و واگذاریها در سیستم املاک ما صورت گرفته به گونهای است که رانت سفته بازی زمین و فضای که در ارتباط

با نحوه واگذاری زمین غبارآلود بود به کل از بین رفته است، قراردادهای ما نوع قرارداد حق انتفاع است و مشروط به اجرای طرح

بوده و این به سود سرمایهگذار است و نیاز نیست منابع را برای قیمت زمین تخصیص دهد و در ابتدای کار مناب را متواند به پروژه

خود تزریق کند. از طرف دیر برای سازمان اطمینان حاصل مشود که سرمایهگذار انجام دهنده کار است چرا که در این نوع قراردادها

اگر تولیدکنندگان یا صاحبان سرمایه نتوانند پروژه را به بهرهبرداری برسانند سازمان حق را برایشان متصور نیست. دو اتفاق با این نوع

قرارداد افتاده که تعداد قراردادهای ما کاهش پیدا کرده و نته خوب دوم این است که قراردادهای که منعقد مشوند صد درصد آن

محقق مشوند. معنای آن این است که بخش از قراردادهای که اصطلاحاً با رویرد و ناه دریافت زمین یا سفته بازی زمین وارد این

فضا مشدند دیر بستری برای این کار نمبینند و تولیدکنندگان وارد این سرمایهگذاریها مشوند.

 در دولت دوازدهم چه تعداد واحد تولیدی فعال شدند؟

در سه سال گذشته بیش از ۲۷۰ پروانه بهرهبرداری صادر کردیم یعن ۲۷۰ واحد تولیدی به بهرهبرداری رسیدهاند، ارزش تولیدات ما از

ابتدای سال 1392 و 1393 که چیزی حدود ۵۰ میلیارد تومان بود در سال گذشته از حدود ۵۰۰ میلیارد تومان عبور کرد. اگرچه که

قبل از سال 1397 این عدد به 1000 میلیارد هم رسید. امید داریم که طرحهای شروع شده تا پایان سال 1399 به بهرهبرداری برسند.

چابهار چه جایاه درناه کشورهای منطقه دارد؟

در شرایط امروز در منطقه بهدلیل زیرساختهای نسبتاً مناسب که در چابهار فراهم شده شاهد ی توجه بینالملل خاص خصوصاً

توسط همسایان شمال که در خش محصور هستند و دسترس به آبهای آزاد ندارند و در سالهای گذشته رشد اقتصادی خوب را



تجربه کردند، هستیم. از طرف هم کشورها و اقتصادهای نوظهور تلاش زیادی برای دسترس به این بازارها دارند برای اینه بتوانند

دسترس اقتصادی خود را هم در تأمین مواد اولیه و هم در فروش محصولات خود تأمین کنند مثل چین، هند و ژاپن. به هرحال نقطه

پیوند و رسیدن آنها به همدیر چابهار است. خوشبختانه در برنامههای که در دولتهای یازدهم و دوازدهم بهصورت کاملا منسجم و

هدفمند در تمیل زیرساختهای شرق کشور با تمرکز بر سواحل مران و بهصورت ویژه چابهار داشته بخش عمدهای از زیرساختها

امروز آماده بهرهبرداری است.

بندر شهید بهشت بهعنوان تنها بندر اقیانوس کشور امروزه شرایط کاملا برابر با بنادر رقیب خود در منطقه دارد از باب امانات و

زیرساختهای پهلوگیری، تخلیه و بارگیری کشتها که این بندر در توافقنامهای که بین کشورهای افغانستان، ایران و هند منعقد شد، 

تمرکز اصل را دارد و خوشبختانه در راستای اجرای این توافقنامه بخش عمدهای از تجارت افغانستان و هند از طریق چابهار در حال

انجام است. اینها کم کرده تا جایاه اقتصادی و مقیاس حمل و نقل و ترانزیت چابهار تغییر کند. طبیع است که امروز با این

رویرد و حجم باری که وارد مشود توجیه دارد که ما پروژه راهآهن را سرعت دهیم که خوشبختانه این نیز سرعت گرفته و مورد تأکید

شخص رئیس جمهوری است به طوری که در دو هفته گذشته ریلگذاری خط هم شروع شد. این بدان معناست که زیرساخت اولیه

کارتقریباً آمادهسازی شده است که ان شاءالله در سال ۱۴۰۰ ما را با اتصال چابهار به شبه سراسری راهآهن وارد ی فصل جدیدی

خواهد کرد. اینها همه علامت برای سرمایهگذاران است.

از آن را توضی که شما بخش به بسترسازیها و تغییر مأموریت در مناطق آزاد بهخصوص چابهار اشاره کردید، با توجه به اتفاقات

دادید در پایان دولت دوازدهم با چه منطقه آزاد چابهاری مواجه هستیم؟ تا آن موق صد درصد پروژههای جدیدی افتتاح خواهد شد،

زیرساختها تمیل مشود؟

در پایان دولت دوازدهم ما منطقه آزاد چابهار را منطقه آزادی مبینیم که ابتدا موان پیشرفت آن مرتف شده است. این منطقه تا قبل از

این حت ی مرز رسم زمین، هوای یا دریای هم نداشت، خوشبختانه با تأکیدات و اهتمام که در این دولت صورت گرفت موضوع

مرز منطقه آزاد چابهار(خش، دریای و هوای) مرتف شد. پروژه توسعه منطقه آزاد چابهار که در سال گذشته در مجلس به تصویب

رسید و اکنون در حال اجرای آن هستیم، نقطه عطف تاریخ است که در این دوره اتفاق افتاد و روند سرمایهگذاریها و تحولات

منطقه را سرعت خواهد بخشید.

ما در پایان این دولت حتماً ناه غالب تولید بر تجارت را در منطقه آزاد چابهار شاهد خواهیم بود و زیرساختهای اساس حمل و نقل

در چابهار کامل و مهیا خواهد بود. در پایان این دولت راهآهن، جاده، حمل و نقل دریای و هوای یعن ۴ شق حمل و نقل را همزمان

در چابهار خواهیم داشت و این مزیت است که چابهار را به لحاظ رقابت از همه همسایان و رقبای منطقهای جلوتر خواهد برد.

تا پایان این دولت همه تلاشمان بر این است که حداقل ی واحد پتروشیم و اولین واحد فولاد را به بهرهبرداری برسانیم. تلاش ما

این بوده که آشت بین منطقه آزاد و جامعه محل را برقرار کنیم، شهر چابهار بهصورت کامل در پایان این دولت در منطقه آزاد خواهد

بود و مردم چابهار مشابه تمام فعالان در منطقه از تمام مزایا و مشوقهای قانون برخوردار خواهند بود. در این دوره از طریق سه محور

بهداشت، آموزش و توانمندسازی بحران زیرساخت خصوصاً در بحث تأمین آب را تا پایان این دولت در شهر چابهار مرتف خواهیم

کرد.

اینها تصویری از چابهار است که ما در پایان این دولت داریم، اما بیشتر علاقهمندم که از چابهار ی یا دو دهه آینده صحبت کنم.

برمبنای توافقهای که در توافقنامه چابهار، عشقآباد و در کریدور بسیار مهم و استراتژی جنوب به شمال موسوم به «نوستراک»

هاب تولیدی و توزیع تعریف و فعال کند. چابهار در دهه آینده ی صورت گرفته، دولت مصمم است تا این مسیرها را بهدرست

بزرگ منطقه است که تمام بنادر همسایه به آن وابسته هستند و از سوی دیر ارتباط محم با کشورهای آسیای میانه، افغانستان و

روسیه ایجاد خواهد شد.



 سیاوش رضای


